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پرونده اول

چه ساختاری را برای همین کار پیشنهاد می دهید؟ برای این هماهنگی ها 
نماینده تام الاختیار استانداری با مجری سازمان بایستی یک نفر باشد؟

منصـوری:در ایـن ١۴ سـالی کـه به صـورت ویـژه موضـوع سـکونتگاه های 
سـطح  در  همگرایـی  مقـدار  ایـن  امـروز  به انـدازه  اسـت.  مطرح شـده  غیررسـمی 

ملـی، اسـتانی و شهرسـتانی نداشـته ایم،  بنابرایـن ایـن موضـوع اختـلاف بیـن 

وزارت شهرسـازی و کشـور نبایـد القـا شـود، آن شـورهایی کـه در وزارت کشـور 

گفتید، درسـت اسـت، خروجی اش هم همان سـاختار و سـندی اسـت که توضیح 

دادم؛ اما الآن سـتاد بازآفرینی ملی چند شـورای راهبری درون خودش دارد، آن 

شـوراهایی که شـما گفتید همچنان در وزارت کشور است و به عنوان زیرمجموعه 

کالبـدی  فرهنگـی،  و  اجتماعـی  راهبـری  شـورای  مثـلًا  دارد،  فعالیـت  سـتاد 

کمیسـیون هایی که قبلًا وزارت کشـور داشـت، الان وظایف جدیدی هم برایشـان 

لـذا  اسـت.  رخ داده  شهرسـتان  و  اسـتان  در  اتفـاق  همیـن  اسـت،  تعریف شـده 

خواهـش می کنـم طـوری صحبـت نکنیـد کـه بحـث اختـلاف در ابتدابه سـاکن بـه 

ذهن بیاید.

اکبریان:سطح ملی تابه حال کار سنگین نکرده بود، ورود وزارت کشور هم 
به این خاطر بود که حاشــیه شهر مشــهد به یک مسئله ملی و امنیتی تبدیل شد، 

شهرداری و شــورا هم جدی تر وارد عمل شدند، بعدازاین بود که به مسیر قانونی 

خودش یعنی وزارت راه و شهرسازی افتاد. الان وزارت راه و شهرسازی وظیفه اش 

را انجام می دهد اما با شدت بیشتری که این مطلوب است.

اگــر ما همان ســتاد ملی را به عنوان شــورای راهبردی بپذیریم و ســتاد اســتانی 

هم نگاهش از هشــت پهنه محدوده شــهر به کل حاشیه شهر مشــهد ارتقا بدهد، 

بــه ســاختار جدیدی نیــاز نداریــم اما در بحث شهرســتان کــه گفتید بــا اعضای 

هیئت مدیره تقابل دارد، سند ملی توانمندسازی اجازه داده است که در استان ها 

ستاد اجرایی ساماندهی سکونتگاه های غیررسمی را تشکیل بدهد اما آیین نامه 

و ترکیب اعضایی نداشت.

منصوری:ســتاد اجرایــی پیشــنهاد اولیه بــود اما بعــد به ســتاد بازآفرینی 
شهرستان تبدیل شد.

اکبریــان: اگر همین  ســطوح الان با ترکیب هیئت مدیره یکســان شــوند، 
مطلوب اســت، یعنی هیئت مدیره ســازمان اجرای همان اعضای شــورای ســتاد 

شهرستان باشــد، با توجه به این که ترکیب ســتاد اجرایی شهرستان هم تصویب 

نشده، زمان خوبی برای یکسان سازی است.

منصوری:ســتاد اجرایی شهرستان تبدیل به ســتاد بازآفرینی شهری شده 
است و ابلاغ هم شده و در حال تشکیل است.

این که هیئت مدیره با ســتاد بازآفرینی یکی باشــد، فکــر می کنید چقدر 
اجرایی است؟

موحدیان:به دلایل مختلف نمی شود.

منصوری:در شهرســتان مشــهد اســت که همه چیز شهرســتان خود شهر 
مشهد اســت، در بعضی از شهرســتان های ما چند شــهرداریم که بافت ناکارآمد 

دارند، نمی توان یک سازمان اجرایی تعریف کنیم و یک شهر برای شهرهای دیگر 

تصمیم بگیرد. باید ســتاد مقیاس شهرســتانی داشته باشــد و در مقیاس شهر به 

اجرا تبدیل شــود و ســازمان اجرایی باشــد. در غیر این صورت ایــن دو یکدیگر را 

نقض می کنند، قرار نیســت همه هیئت دولت و ســتاد اســتانی با الگوی مشــهد 

تصمیم گیری کنند بلکه کل کشور مدنظر است.

فانی:اگر بحث اقتدار باشــد، فرماندار مشــهد به عنوان رئیس شــورای حل 
اختلاف را باید به جای معاون سیاســی اش در ســاختار ســازمان می گذاشــتند و 

به طــور متناظــر رئیــس شــورای شهرســتان را هــم می گذاشــتند چون شــورای 

شهرستان فرادست شورای شهر است، علت انتخاب فرماندار هم این است که بر 

شــوراهای اســلامی بخش ها نظارت دارد، درحالی که شــهردار مشــهد خارج از 

محدوده اختیاری ندارد. نکته بعد این که مدیرکل جهاد کشاورزی، مدیرکل بنیاد 

مســکن انقــلاب اســلامی هــم در این حــوزه مؤثر هســتند امــا در ســاختار دیده 

نشده اند.

این سازمان به لحاظ حاکمیتی، قدرت و اعتبار خودش را از کجا می گیرد. 
پیشــنهاد فعلی تا وزیر کشــور و معاون عمرانی اش مــی رود؛ اما در مقابل 
ســتاد تا رئیس جمهور پیش می رود. این گونه مســئله حاکمیتی را از بین 

برده ایم.

موحدیان:مســئولیت قانوناً با وزیر راه و شهرســازی اســت که در رأس ســند آن 
رئیس جمهور است.

پس این نقد را قبول دارید.

موحدیان:بله برای همین هم تأیید نشــده است. مسئولیتی که قانون به وزارت 
راه و شهرســازی داده اســت را داریــم می گیریم و به یک وزیــری می دهیم که در 

حوزه اختیاراتش نیست.

مکانیسم جایگزین چیست؟

موحدیان:همین ســتاد ملی، اســتانی و شهرســتانی اســت، این منافاتی ندارد 
که ســازمان اجرایی، سیاســت ها را اجرایی و راهبردها را تعیین کند و به تصویب 

برساند.

پــس پیشــنهاد شــما این اســت که ایــن ســازمان ذیــل ســتاد بازآفرینی 
شهرستان باشد.

موحدیان: مــن صراحتاً می گویم فرماندار وظیفه هماهنگی دارد و غیر او کســی 
نمی تواند، من که الان فرماندار نیستم بروم در حاشیه دخالت کنم و امنیت به هم 

بریزد قانوناً چه کســی باید پاسخ بدهد؟ مسلماً فرماندار، پس به من چه ارتباطی 

دارد کــه دخالــت کنم؟ بــرای همین مســئولیت ســتاد بازآفرینی را بــه فرماندار 

داده اند، الان بحث ما این اســت که یک سازمان اجرایی باشد که این سیاست ها 

را اجرا کند و هماهنگی را در سطح اجرا به دست بیاورد. من متوجه نمی شوم که 

ایراد این کار چه چیزی است!

بحث بر سر پیشنهادی است که دوستان مطرح کردند.

موحدیان:ایــن پیشــنهاد اجرا نمی شــود. چون خلاف ســند هیئت دولت 
است.

با این اوصاف این سازمان نیازی به منابع مالی ندارد.

موحدیان:قرار نیســت این ســازمان منابع داشــته باشــد، این سازمان اگر 
توان داشــته باشد پیش شورای شــهر می رود و متقاعدشان می کند که در بودجه 

سالیانه شهرداری، حاشیه را هم ببینند، کارکرد سازمان پیگیری و تصمیم سازی 

و فعال کردن دستگاه هاست.

آقای مسعودی نظر شما در مورد مدیریت خارج محدوده و حریم چیست؟

مسعودی:شــاید در چارچــوب ســاختار اجرایی پیش بینی شــده همه این 
معضــلات را حل کنند اما به عنوان یک نیروی اجرایی می گویم، این که دوســتان 

می گوینــد که طــرح را آماده می کنند و شــهرداری باید صرفاً اجــرا کنند، انفعال 

مســئولیت اســت، ســتادهای خوبی در ســطوح مختلف شــکل گرفته اند اما اگر 

می خواهیم، کارآمدی مضاعف داشته باشیم، باید از رده های بالاتر این موضوعات 

به رده شهرستان تفویض اختیار شود.

اکبریان: وزارت 
کشور و وزارت 

شهرسازی باید به 
جمع بندی برسند 

که این ساختار 
جدید در سطح ملی 
چه نسبتی با سطوح 

استان و شهرستان 
دارد؟ این که  اختیار 

را به شهرداری 
بدهیم، معضل را 

حل نمی کند 

مسعودی: این که 
طرح را آماده و 

شهرداری  صرفاً 
اجرا کنند، انفعال 

مسئولیت است، 
ستادهای خوبی 

در سطوح مختلف 
شکل گرفته اند اما 

اگر می خواهیم، 
کارآمدی مضاعف 

داشته باشیم، باید 
از رده های بالاتر به 
شهرستان تفویض 

اختیار شود.


